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Q & A Webinar Warmte in Wijken BES Nijmegen Hengstdal (17-4-2023) 
 
Q Huurders worden eigenaar van het systeem. Hoe verhoudt zich dat met de woco die 
eigenaar van het vastgoed is? / Waarom moet huurder 'eigenaar' worden als de woco 
met 70%-eis de warmtevoorziening voor 100% van de woningen kan bepalen en 
afdwingen? 
A Eigenaar is bedoeld als lidmaatschap, via de coöperatie waar ze lid van worden. De 
Woco sluit een overeenkomst met de coöperatie voor het aansluiten op het warmtenet. 
 
Q Huurders zijn eigenaar maar dragen ze dan ook de risico's? 
A De coöperatie U.A. is eigenaar/aandeelhouder, de leden hebben invloed maar zijn niet 
aansprakelijk. 
 
Q Lage temperatuur warmte vereist grotere buizen 
A Dat is zo maar de buizen hoeven aan de andere kant minder geïsoleerd te worden. Dit 
wordt verder deels ondervangen als de woningen beter geïsoleerd zijn. Dan is de 
vermogensvraag kleiner en kun je hopelijk met dezelfde buizen op lagere temperatuur 
de lagere vermogensvraag aan. Vergt wel nog studie. 
  
Q Willen jullie de piekvoorziening in de toekomst ook verduurzamen? En zo ja, hoe? 
A Nog niet bekend, maar dit kan bijvoorbeeld door over te schakelen op een duurzaam 
gas in de toekomst. Het systeem is flexibel uitgelegd met standaard componenten en 
kan meegroeien met de ontwikkelingen. 
 
Q Dit is een andere volgorde dan de trias energetica waarom is hiervoor gekozen 
A We starten bij typisch label C, dus al een pootje van de trias voor een deel ingevuld. 
Het is ook niet optimaal om op de laatste huiseigenaar die ingrijpend isoleert te 
wachten en tot die tijd niets te doen. 
 
Q Hoe willen jullie het juridisch mogelijk maken om zonnepanelen (PVT?) te koppelen 
aan het systeem? Kan dit over het bestaande net? 
A In dit geval wordt PVT centraal meegenomen als onderdeel van de warmteleverantie. 
We onderzoeken de mogelijkheid van PVT op het dak van het lokale zwembad waar ook 
de centrale opwekking komt. 
 
Q Wat voor elektriciteitsaansluiting (hoe groot) is er benodigd voor de collectieve 
warmtepompen? 
A Er is nu op één plek netverzwaring nodig ipv een hele buurt of wijk. In dit geval een 
win/win met het zwembad (meeliften op de aansluiting) 
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Q Wat als je zelf al zonnepanelen hebt, hoe pas je die qua inkomsten in het BES? 
A Die blijven gewoon voor je eigen elektriciteitsverbruik. De coöperatie kan later wel 
eigen grotere opwek ontwikkelen (collectief). 
 
Q Is de buurtcoöperatie 100% eigenaar van de infra? Hoeveel euro's verwachten jullie 
dat een gemiddeld huishouden meebetaalt? 
A Dat gaan we nog verder uitwerken, ergens tussen de 51 en 100% is de insteek. Een 
particulier moet na aftrek subsidie nog ongeveer € 10.000 investeren. 
 
Q Er is vaak scheiding netbeheerder en warmte/energieschap. Waarom is daar niet voor 
gekozen? 
A Dat kan nog een van de uitkomsten worden, ook afhankelijk van de ontwikkeling van 
de Wet Collectieve Warmte. 
 
Q Ik vraag mij af hoe jullie straks die temperatuur nog willen verlagen, dan zal je alle 
afleversets moeten vervangen want nu gebruik je doorstroom tapwater… 
A Ja, maar dan zijn we ook alweer een behoorlijke tijd verder. Het kan bijvoorbeeld met 
een booster en slimme aansturing. Een afleverset gaat zo’n 15 jaar mee, dus dat kan 
een natuurlijk moment zijn. 
 
Q Keuze voor HT lucht water warmtepompen betekent dat het elektriciteitsnet flink 
verzwaard moet worden. Bij latere oplossingen als TEO is netimpact waarschijnlijk lager. 
Geeft deze route dan wel uiteindelijk de laagste maatschappelijke kosten? 
A Er is geen sprake van HT warmtepompen maar een cascadeschakeling. De 
netverzwaring is wel aan de orde maar op slechts een enkele plaats en niet door de hele 
wijk. Er zijn veel buurten waar geen andere bron rendabel te vinden en te maken is. 
 
Q Welk GJ tarief wordt gehanteerd? 
A De som van de vaste en variabele kosten zijn naar verwachting lager dan in de huidige 
situatie met CV’s op aardgas. 
 
Q Is er voor die business case een minimum aantal aansluitingen nodig? Moet iedereen 
dan in en keer over? 
A We hebben zo'n 450 woningen van de 505 nodig voor een rendabele business case 
vanaf het begin. Dat wordt gehaald als het contingent van de woningbouwcorporatie 
meedoet. 
 
Q Waarom is nu gekozen voor een lucht-water warmtepomp en niet voor een 
bodemwarmtepomp?  Als je toch al het warmte/koude uitwissel netwerk aanlegt, dan is 
aankoppelen aan bodemwarmte toch ook een logische stap? / En dan met CO2 als 
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koudemiddel de temperatuur ineens naar 70°C, nu blijf je ook het gas nodig hebben en 
is het dus niet aardgasvrij? 
A Dit is het resultaat van studies en berekeningen met een afweging tussen 
investeringen en beperkte iznettijd tijdens piekmomenten We leggen geen koudenet 
aan. Er is daar onvoldoende koudevraag voor en de WKO-optie is niet rendabel en/of 
lastig gezien de bodemgesteldheid. 
  
Q Zijn er al aparte strategieën ontwikkeld voor huurders (corporatie en particulier), 
VVE's en particuliere bewoners/eigenaren? 
A Huurders en woningeigenaren worden zoveel mogelijk met dezelfde informatie 
benaderd om niet steeds het verschil te benadrukken; ze kunnen allemaal lid worden 
van dezelfde coöperatie met gelijk stemrecht 
 
Q Worden  jullie ook belemmerd door 'het Acantus arrest' in de businesscase van het 
warmtenet? 
A In het Acantus Arrest is bepaald dat de kosten van aansluiting niet versleuteld mogen 
worden als servicekosten, want een goed verwarmingssysteem is onderdeel van wat 
een huurder mag verwachten. Dit komt dus voor rekening van de woningcorporatie. Er 
zijn warmtenetten die door dat arrest nu op pauze zijn gezet, maar dat is hier niet aan 
de orde omdat Woonwaarts niet van plan is geweest de aansluitkosten in servicekosten 
door te belasten. Zie ook https://open.overheid.nl/documenten/ronl-
97623510f7cd5814a1155054d82895230136c1ad/pdf 
  
Q Aan welke kWh-prijs wordt gedacht als betaalbaar? 
A We kijken naar de integrale warmtekosten, en die zullen liefst lager liggen dan in de 
huidige situatie 
Hoe willen jullie dit realiseren ? Door de 70 graden keuze ga je 20-27% energieverlies 
krijgen. Deels betaald door de gebruikers want die zitten in de afleverset. 
Bij elk warmtenet is er een energieverlies, maar er zijn ook schaalvoordelen, o.a. bij de 
inkoop van energie. Daarnaast wekt een installatie als deze veel efficienter warmte op 
dan met een individuele CV ketel op gas. 
  
Q Met welk rentepercentage rekenen jullie voor de investaringen door de 
buurtcooperatie 
A Wij hebben hier tot nu toe met een integrale vermogenskostenvoet (WACC) van 6% 
gerekend. Deze bestaat uit het gemiddelde van de inbreng van eigen vermogen door de 
coöperatie en de rente op leningen die de coöperatie moet aantrekken. Voor het eigen 
vermogen moeten coöperaties geld werven onder hun leden. We hebben de afgelopen jaren 
hier heel wisselende rendementspercentages gezien, maar met de stijgende rente zijn deze 
ook aan het oplopen. 
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Q Denken jullie ook aan het bedienen van industrieterreinen? 
A Daar zijn wij in deze context niet mee bezig. Dit gaat echt om bewoners. Echter, het 
technische concept MES zou in principe ook toegepast  kunnen worden voor 
industrieterreinen. 
 
Q In het algemeen kan het toch vanaf zo’n 250 huizen? Dus even afgezien van 
Hengstdal? 
A Dat zou wellicht kunnen, maar hangt ook erg af van de bebouwingsdichtheid etc. 
Maatwerk, maar niet uit te sluiten. 
 
Q Kan ik concluderen: een hoge bebouwingsdichtheid werkt positief op de 
businesscase, dus dan kan het uit met mogelijk minder dan 450 woningen? 
A Een hoge bebouwingsdichtheid of een paar grotere afnemers kunnen goed uitwerken 
op de businesscase. 
 
Q Verschillende groepen hebben verschillende prikkels/behoeften die deelname aan 
een warmtenet mee bepalen 
A Zeker, die zien we allemaal voorbij komen. Financieel, milieu, in eigen hand, .... 
 
Q In hoeverre wordt ingezet op het meedeinen op de prijzen van elektriciteit en/of 
congestie? Wordt daar met de dimensionering van de collectieve lucht-water 
warmtepomp op ingezet? 
A Zeker, er is buffercapaciteit aanwezig en slimme software die hier op in kan spelen. 
 
Q Waarom is er niet gekozen voor een warmte-accu zoals ecodorp Boekel, overtollige 
energie van zonnepanelen en windmolens van 70% van het jaar opslaan in ijzerslakken 
(restproduct hoogovens)? We hebben nu al in voor- en najaar negatieve 
elektriciteitsprijzen, dan moet je toch elektriciteit als warmte opslaan? 
A Dan heb je het over wat langere opslag met nog de nodige financiële en ruimtelijke 
uitdagingen. Voor een wijk van deze omvang lijkt dat (nog) geen optie. 
 
Q Is er al een beeld van de totale investeringskosten voor deze 400-500 woningen? En 
hoeveel subsidie daarvoor nodig is? 
A Een ruime 8 miljoen waarvan een deel uit het Programma Aardgasvrije Wijken en 
SAH/ISDE komt. 
 
Q Een bedrag van € 20.000 per huis is drie keer zo duur als een all-electric 
warmtepomp. Wat is dan het voordeel als er geen centrale aquathermie of geothermie 
is? 
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A Een hele wijk van het gas afhalen met individuele lucht-water warmtepompen vergt 
zoveel van het elektriciteitsnet dat de maatschappelijke kosten niet lager zullen zijn. 
Daarnaast zijn de kosten voor all-electric met de aanpassingen in en om de woningen 
veel hoger dan hier wordt gesuggereerd. 
 
Q In het begin werden 12 stappen benoemd in de levenscyclus van een warmtenet. 
Waar bevindt het project zich nu? / En op welke website staan die stappen? 
A Tussen stap 3 en 4 (overgang naar Ontwerpfase), zie https://cooperatievewarmte.nl/ 
  
Q Dat het participatieproces complex is en lang duurt is duidelijk. Kan je iets meer 
zeggen over wat en wat niet werkt richting particuliere woningeigenaren? 
A Het is nog te vroeg om hier een volledig antwoord op te geven. De komende maanden 
gaan we nogmaals bij bewoners langs om vragen te beanwoorden en ervaringen op te 
halen. 
 
Q Is de gemeente voor het BES zelf bezig met het inrichten van het participatieproces, 
of krijgen jullie hulp van een van de vijf partners binnen de landelijke participatiecoalitie 
of is een andere partij hiervoor betrokken? 
A Voor het BES is dit proces vormgegeven samen met Alliander, Woonwaarts, Duurzaam 
Hengstdal en de gemeente Nijmegen. 
  
Q Welke aanpassingen van de woningen worden voorzien? En voor wiens rekening 
komen deze kosten?  
A Voor de huurders neemt Woonwaarts de kosten voor zijn rekening. Denk aan andere 
leidingen en afwerking, overgang op inductie koken inclusief een pannenset. 
 
Q Wat is de fallback als de 70% instemming van de bewoners niet gehaald wordt? 
A We vragen bij het stemmen ook om een (vrijwillige) motivatie. Bij een "nee" zullen we 
dus met de grootste gemene deler van de afwijzingen moeten kijken of we een nieuw 
plan moeten maken, en het aanbod veranderen, of stoppen. 
 
Q Waarom gekozen voor weer een nieuwe afkorting (BES) in plaats van een meer 
begrijpelijke term als ‘buurtwarmte’? 
A Goede vraag. Alliander zal niet vasthouden aan deze term als in de toekomst blijkt dat 
een andere term beter is. Ook dat hoort bij de ontdekkingstocht. Echter, tot nu toe blijft 
de term Buurt Energie Systeem het "beste to-the-point". Buurtwarmte is algemener, BES 
een invulling daarvan op een modulaire manier. 
 
Q Willen huurders wel het eigendom, zij zijn immers geen eigenaar van de aangesloten 
woningen? 



6 
 

A Dit is een belangrijk aspect van de Draagvlakmeting. Ze zijn welis waar geen eigenaar, 
maar hebben zo wel een democratische invloed op hun warmtevoorziening. 
 
Q 'Niet meer dan nu' is in deze tijd een heel rekbaar begrip. Hoe wordt  hiermee 
omgegaan? 
A Is inderdaad lastig nu en geeft onzekerheid bij de bewoners. Een niet meer dan 
anders is ook een ontbindende voorwaarde als we dat niet waar kunnen maken bij het 
uitwerken van de business case 
  
Q Wie zijn/worden precies de leden van de coöperatie? Hoeveel invloed hebben 
bewoners qua stemverhoudingen? 
A Iedereen die klant is kan ook lid zijn. Elk lid heeft dezelfde stem 
 
Q Voor een warmtenet met centrale luchtwarmtepomp is het logisch te vergelijken met 
de individuele warmtepomp.  Je verwacht dat het netwerk een significante extra 
investering is, terwijl je bij hoge temperatuur ook onherroepelijk warmteverliezen in het 
netwerk hebt.  Hoe kan het dan toch nog ‘winnen’ van de individuele 
luchtwarmtepomp?  Heeft dat vooral te maken met de prijs en de lagere 
grootverbruikersprijs voor elektriciteit als je het gezamenlijk doet? 
A Zeker en schaal helpt altijd mee met dit soort energie-oplossingen. Daarnaast weegt 
ook de ongeschiktheid van een groot deel van de woningen voor het plaatsen van een 
all-electric oplossing (ruimte, geluid, woningaanpassingen, investeringsniveau). Verder 
zijn opgetelde vermogens voor individuele oplossingen  natuurlijk veel hoger dan een 
collectieve oplossing (want er zit per definitie ongelijktijdigheid in de collectieve vraag). 
Maatschappelijke kosten van netverzwaring en de wachttijden op realisatie hiervan 
spelen ook een rol. 
 
Q Tip: In Hilversum werken we met de software Tomahawk. Deze is gevalideerd door 
het Expertise Centrum Warmte. Met deze software kunnen we verschillende 
warmtescenario's snel doorrekenen, en bijvoorbeeld zelf verschillende energietarieven 
ingeven voor de gevoeligheidsanalyse. 
A Dank 
 


